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Vysočina chce dotaci od EU  
Kraj Vysočina požádá o evropskou dotaci na 

likvidaci skládky v Novém Rychnově na 
Pelhřimovsku. Jedna z největších ekologic-
kých zátěží v kraji ohrožuje vodní zdroje obce 
Dolní Cerekev. Náklady na sanaci se odhadují 
na desítky milionů korun. EU by mohla při-
spět až 85 %, řekl náměstek hejtmana Pavel 
Hájek. Kraj převzal od státu 165 starých sklá-
dek. Na jejich likvidaci by potřeboval asi půl 
miliardy korun.  

Lidé z Olomouce loni třídili více  
Loňský objem tříděného odpadu v Olomouci 

proti roku 2003 vzrostl o čtvrtinu. Olomouča-
né využívali mnohem více služeb sběrových 
dvorů a sběrových sobot. „Obavy, že lidé pře-
stanou kvůli plošnému placení odpady třídit, 
se nenaplnily. Celkem jsme shromáždili 2000 
tun separovaných komodit,“ řekla Jana Matze-
nauerová z odboru životního prostředí magis-
trátu. Magistrát hlásí nárůst i v množství sepa-
rovaného nebezpečného odpadu: loni 323 tun 
oproti 189 tunám z roku 2003. O třetinu více 
než v roce 2003 nasbírali loni v Olomouci i 
velkoobjemového odpadu.  

Krátce 

Editorial 

Britská vláda oznámila, že země splnila svůj plán v množství recyklovaného odpadu. Přesto se jí 
nepodařilo odpoutat se z konce evropské tabulky, kde je v recyklaci za Británií ze zemí bývalé 
patnáctky už jen Řecko, Portugalsko a Irsko. Britové loni recyklovali 17 % domovního odpadu, 
což je pro ně výrazný pokrok proti předchozímu stavu. Ministryně životního prostředí Margaret 
Beckettová to považuje za důkaz, že si její spoluobčané osvojují lepší poměr k zacházení s odpady. 
Vše je na dobré cestě k tomu, aby Británie letos recyklovala čtvrtinu domovního odpadu, řekla.  

Na druhé straně země jako Rakousko, Nizozemsko či Německo recyklují už nyní více než 50 % 
domovního odpadu. Tomu se blíží v Británii jen jediný správní obvod, který loni recykloval 46 %.  

Ve snaze splnit národní cíle sahají některé obvody i k postupům, které jsou na Brity poměrně 
drastické. Například severolondýnský Barnet stanovil, že recyklace bude povinná a že každý, kdo 
by se nepodrobil, bude pokutován.  

Velká Británie stále zaostává v recyklaci odpadů  
Odpady 

Mnoho otázek nad „elektrošrotovou“ novelou  
Elektrošrotová novela zákona o odpadech 

byla podepsána netradičně premiérem a prezi-
dentem během jejich lyžařské dovolené ve 
Špindlerově Mlýně. Nechci v tomto aktu hledat 
symboliku, pouze si nepřeji, aby přijetím toho-
to zákona to s naším elektro-
technickým průmyslem šlo 
z kopce.  

Nejsem v této věci optimistou 
a zákon přijímám zatrpkle, 
neboť se domnívám, že je naše-
mu průmyslu ublíženo a že se 
tímto zhoršila jeho konkurence-
schopnost. Je pravda, že inten-
zita prosazování našich připo-
mínek ochabla poté, co se po-
dařilo navázat vcelku uspokoji-
vé vztahy s Ministerstvem ži-
votního prostředí ČR a tato 
spolupráce vede k oboustranné 
snaze přizpůsobit prováděcí 
vyhlášku výrobcům. Ve sjednocující Evropě je 
dáván dosti velký prostor národnímu pojetí 
zajištění OEEZ a tuto šanci bychom neměli 
promeškat. Proto se chci z mého pohledu vyjá-
dřit k otázce dopadů elektrošrotové novely 
zákona o odpadech na výrobce, respektive na 
ty, kteří se stávají ve smyslu zákona povinnými 
osobami.  

Elektrotechnický průmysl v ČR patří mezi tři 
nejvýznamnější zpracovatelská odvětví. Dosa-
huje roční výroby, včetně služeb, v objemu  
300 miliard korun. Tyto objemy jsou tvořeny 
především hmotnou výrobou. Obchodní bilan-

ce vyjma vybraných komodit je pasivní. Vý-
robky našeho odvětví mají v zásadě subkon-
trační povahu, stávají se součástí jiných výrob-
ků. Proto se v systémech zpětného odběru 
elektrozařízení vyskytne šrot, jehož objem ani 

hodnotu  doposud  ne lze 
s potřebnou mírou přesnosti 
odhadnout. Vycházím-li z počtu 
obyvatel a vybavenosti našich 
domácností, bude nutné ročně 
vynaložit na likvidaci elektro-
šrotu několik set milionů korun, 
které půjdou k tíži výrobců. Lze 
jim s tímto břemenem pomoci? 
Otevřených problémů a nezod-
povězených otázek zůstává stále 
mnoho také na straně spotřebi-
telů. Lze odhadnout, jak náš 
systém přijmou uživatelé elek-
trozařízení? Budou průběžně 
odevzdávat použitá elektrozaří-

zení na příslušná místa či do vyhrazených kon-
tejnerů? Budou zacházet s vysloužilým elektro-
zařízením bezpečně? Nalezne spotřebitel nad 
dosloužilým televizorem přijatelné řešení? 

 

I n g .  F r a n t i š e k  H ý b n e r ,  ř e d i t e l   

Č e s k o m o r a v s k é  e l e k t r o t e c h n i c k é   

a s o c i a c e ,  w w w . e l e c t r o i n d u s t r y . c z  
 

Podrobný rozbor novely zákona a jejích dopa-
dů na praxi si můžete přečíst v únorovém čísle 
časopisu Odpady. 

Máte problém s výkladem zákona, případně jste 
v něm našli mezeru? Narazili jste ve své praxi  

na problém, se kterým si nevíte rady? 

Napište nám! 
Najdeme odborníky, získáme vysvětlení,  

přineseme výklad sporného místa. 
Kontaktovat redakci můžete  

e-mailem odpady@economia.cz nebo tel. 233 071 427. 

 

Svaz obchodu a cestovního ruchu ČR,  
VŠE Praha a INCOMA Consult vás zvou na 

11. ročník konference o rozvoji obchodu v ČR 

Czech Retail Summit 2005 
1.-2. února 2005, SAZKA Arena v Praze  

 

Mezi klíčové novinky Czech Retail Summitu 2005 patří 
akcentování témat souvisejících s jednotným evrop-
ským trhem, včetně diskuse o příležitostech k obcho-
dování v rámci „Nové Evropy“. Na společenském 
večeru budou předány jubilejní desáté Zlaté dukáty. 
Více informací najdete na www.retail21.cz/summit. 

Chcete dostávat newsletter Odpady? Přihlaste se na pdf.odpady@economia.cz. 
 

Časopis si můžete předplatit na telefonním čísle 800 11 00 22,  
 

na adrese predplatne@economia.cz nebo http://www.economia.cz/info/od/ 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.electroindustry.cz
mailto:odpady@economia.cz
http://www.retail21.cz/summit
mailto:pdf.odpady@economia.cz
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.economia.cz/info/od/
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Podnikatelé mohou dostat příspě-
vek na poradenství a vzdělávání 

Malí a střední podnikatelé mohou nyní zís-
kat dotaci ve výši až 50 tisíc korun na pora-
denské a vzdělávací služby z programu Pora-
denství. Informovala o tom Regionální pora-
denská informační centra (RPIC) při Jihočeské 
hospodářské komoře v Českých Budějovicích 
a českokrumlovské společnosti Legro plus. 
„Pro tento program bude v následujících dvou 
letech vyhrazeno celkem 30 milionů korun z 
Evropské unie. Podnikatelé mohou získat 
dotované poradenské služby v Regionálních 
poradenských informačních centrech,“ řekla 
Ondřejka Harvalíková, zástupkyně ředitele 
Úřadu Jihočeské hospodářské komory.  

Města na Pardubicku se potýkají  
s neplatiči 

Města v Pardubickém kraji se potýkají s 
neplatiči za odvoz odpadků. Jenom v Pardubi-
cích „hází složenky do koše“ každoročně asi 
4000 z přibližně 90 tisíc obyvatel krajského 
města. Z očekávaného výběru zhruba 40 mili-
onů korun za loňský rok chybí více než milion 
korun. V Litomyšli na Svitavsku se městu 
oproti předepsanému výběru téměř 4 milionů 
korun stále nedostává přes 100 tisíc korun. V 
Moravské Třebové městské pokladně ještě 
chybí zhruba 70 tisíc korun.  

Vsetín: Kvůli opravě se nebude  
odvážet tříděný odpad  

Vsetínské technické služby přerušily na šest 
týdnů svoz tříděného odpadu. Výluku si vyžá-
dala modernizace recyklační linky, jež se pou-
žívá při zpracování různých druhů odpadů. 
Zaměstnanci služeb proto žádají občany, aby 
recyklovatelný odpad neházeli do běžných 
kontejnerů, ale ponechali si jej doma až do 
zprovoznění linky. Modernizace technologie si 
vyžádá investici ve výši 3,8 milionu korun. 

Kraj: Spalovna by mohla vzniknout 
i v pardubické Synthesii  

Spalovna komunálního odpadu by podle 
kraje mohla vzniknout i v pardubické chemič-
ce Synthesia. Dosud se přitom uvažovalo o 
výstavbě zařízení za více než 2 miliardy korun 
pouze v areálu Elektráren Opatovice.  

Pražané zřejmě od února dají za odpad více peněz  
Pražané zřejmě zaplatí od února více peněz za 

svoz komunálního odpadu. Městská rada navrh-
la, aby poplatek vzrostl v průměru o 13,5 %.  

Magistrát to zdůvodňuje tím, že se loni v květ-
nu zvýšila daň z přidané hodnoty na tuto službu 
z 5 % na 19 %. Pokud návrh schválí zastupitelé, 
obyvatelé budou platit za odpad řádově o desítky 
až stovky korun více než loni, řekl primátorův 
náměstek Rudolf Blažek (ODS).  

Výše poplatku závisí v Praze na velikosti po-
pelnic a na tom, jak často se vyvážejí. Například 
za běžnou popelnici vyváženou jednou týdně 
lidé nyní platí 163 korun měsíčně. Od února by 
měla sazba vzrůst na 186 korun. Za sídlištní kontejner vyvážený dvakrát týdně obyvatelé nyní platí 
za měsíc 1761 korun, zdražení má v tomto případě činit 240 korun.  

Loni hradil zvýšenou daň z přidané hodnoty magistrát, stálo to asi 40 milionů korun, připomněl 
náměstek. Město se v parlamentu snažilo o to, aby se daň na tyto služby opět vrátila do snížené 
sazby, ale neuspělo.  

„Pokusíme se znovu na základě zákonodárné iniciativy hlavního města náš návrh na snížení 
uplatnit,“ podotkl Blažek. Návrh chce předtím magistrát projednat se Svazem měst a obcí, uvedl. 
Magistrát bude nadále podporovat třídění odpadu. Dotace bude letos činit asi 200 milionů korun, 
dodal náměstek.  

 

Využijte databáze více než 25 000 záznamů 
veřejných soutěží z ČR, Slovenska a celé EU. 
 

Vaše potenciální zakázky vám budeme zasílat 
denně e-mailem. 
 

info@verejna-soutez.cz , tel.: 233 074 169 
www.verejna-soutez.cz 

Každý Čech loni vytřídil 34,1 kilogramu 
plastu, skla a papíru, o 6 kilogramů více než  
v roce 2003. Aby republika splnila závazek 
daný EU, musí ale ještě přidat: V roce 2008 
musí každý občan vytřídit asi 40 kilogramů. 

Jenže zatímco mezi lety 1999 až 2002 rostlo 
každoročně množství vytříděného odpadu  
o 37 %, o rok později se tempo zpomalilo na 
11 %. Pokud by zůstal růst na stejné úrovni, 
Česko by svůj evropský závazek nesplnilo. 
Loni se ovšem tempo znovu zrychlilo: zhruba 
o 21 %.  

„Nárůst je to 
výrazný,“ pochva-
luje si Hana Hra-
decká ze společ-
nosti EKO-KOM, 
která má od Mi-
nisterstva životní-
ho prostředí licen-
ci na organizaci 
sběru, třídění a 
recyklaci obalo-
vých odpadů . 
EKO-KOM si 
tento nárůst vy-
světluje i mohutnou reklamní kampaní, kterou 
před rokem odstartovala.  

„Kampaň své cíle splnila, zvýšila se účast 
obyvatel na třídění a zároveň přibylo vytřídě-
ného odpadu,“ dodává Hradecká. Odpad nyní 
podle průzkumu třídí 66 % občanů, ovšem 
například v Německu vyhazuje plastové láhve 
či krabice od potravin do speciálních kontejne-
rů takřka každý. 

Více vytříděných plastů, skla a papíru je 
nezbytným předpokladem k tomu, aby se tyto 
suroviny mohly znovu využít a neskončily na 
skládce nebo ve spalovně. „Jedině tříděním 
přímo v domácnostech můžeme získat kvalitní 
druhou surovinu,“ řekla při loňském zahájení 
reklamní kampaně Ivana Jirásková, náměstky-

ně ministra životního prostředí. Reklama bude 
pokračovat i letos. Zatímco loni se nesla pod 
heslem „Nebuďte líní: třiďte odpad“, letos je 
motto upraveno na „Nebuďte líní: třiďte správ-
ně“. Cílem kampaně v České televizi je, aby 
lidé házeli do kontejnerů to, co tam opravdu 
patří. Aby se např. v nádobě na plasty neobje-
vovaly láhve se zbytky olejů nebo pytle se 
směsným, neroztříděným odpadem. 

Stejně jako loni vyjde reklama v televizi, v 
rozhlase, v tramvajích nebo na zastávkách 

městské dopravy 
na 30 milionů 
korun a uhradí ji 
EKO-KOM. Tato 
společnost sdružu-
je více než 21 tisíc 
firem, které jsou 
ze zákona povinny 
recyklovat stano-
vené procento 
svých odpadů. 
Ekologické Hnutí 
Duha tvrdí, že 
vytříděného odpa-
du by mohlo být 

více, pokud by stát a obce lidem více pomohly. 
„Zatímco popelnice stojí před každým domem, 
k barevným kontejnerům na tříděný odpad se 
musíme vydat o ulici nebo dvě dál,“ říká Ivo 
Kropáček z Hnutí Duha. V mnoha obcích lidi k 
třídění kromě vlastního uvědomění nic nemoti-
vuje: Platí za odvoz odpadků stejně, ať třídí, či 
netřídí. 

Podle Hany Hradecké mají nyní lidé ke kon-
tejnerům v průměru asi 170 metrů. Dodala, že 
síť barevných nádob se postupně zahušťuje. 
Například v Pardubicích loni ke zhruba  
700 nádob přibylo dalších 60 kontejnerů. 

 

P a v e l  B a r o c h  

H o s p o d á ř s k é  n o v i n y   

Lidé třídí více svých odpadků, ale stále to nestačí 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:info@verejna-soutez.cz
http://www.verejna-soutez.cz
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Liberecká spalovna stále usiluje  
o dovoz odpadu ze zahraničí  

Liberecká spalovna stále usiluje o dovoz 
odpadu ze zahraničí. Poté, co ministerstvo 
životního prostředí zamítlo loni na podzim 
žádost o dovoz 6000 tun odpadu jedné společ-
nosti z Mnichova, obdrželo v minulých dnech 
další tři žádosti. I tyto firmy z Německa a 
Rakouska chtějí vozit odpad do Liberce.  

Na výstavě Infotherma 255 firem 
Úspory energie, ekologické vytápění a ob-

novitelné zdroje energie patřily mezi hlavní 
témata většiny z 255 firemních expozic  
12. ročníku výstavy Infotherma ve Frýdlantu 
nad Ostravicí.  

Výstava se členila podle oborů do 70 částí,  
v každé se představilo několik firem. Nejvíce 
firemních prezentací, dohromady 26, se věno-
valo regulaci a měření tepla, 21 firem vystavo-
valo nabídku tepelných čerpadel, 19 se věno-
valo zateplování a izolacím. Součástí výstavy 
byly i odborné přednášky.  

Závod na bioetanol v Ostravě  
Firma SWP Trading chce v průmyslové zóně 

Ostrava-Mošnov postavit závod na výrobu 
bioetanolu. Stavba za zhruba 900 milionů 
korun zřejmě začne v květnu, řekl majitel 
firmy Martin Piperek. Závod nabídne 200 
pracovních míst. SWP Traging nyní usiluje o 
získání licence od státu, bez níž nesmí bioeta-
nol vyrábět.  

Na Vysočině je málo vrakovišť  
V kraji Vysočina je málo podniků, jež mají 

oprávnění ke sběru vraků aut. V regionu půso-
bí šest specializovaných firem. V přibližně 
stejně velkém Olomouckém kraji jich přitom 
je 16. Motoristé tak musejí platit převoz nepo-
jízdného auta na velké vzdálenosti. Často je 
ale bez značky nechají stát na ulici.  

Evropská komise zahájila procedury různého 
stupně proti většině starých členských států 
kvůli nedodržování legislativy EU v oblasti 
životního prostředí. Noví členové, kteří vstou-
pili do unie loni v květnu, se zatím žádných 
výtek nedočkali.  

Francii komise pranýřuje za to, že nereago-
vala na šest rozsudků Evropského soudního 
dvora ohledně ochrany přírody, 
nakládání s odpady, ochrany 
vody, geneticky modifikova-
ných organismů a přístupu 
veřejnosti k informacím o stavu 
životního prostředí. Pohrozila 
jí, že se blíží okamžik, kdy 
navrhne soudu udělit Francii 
pokuty. Na Řecko podala EK k 
soudu žaloby kvůli nedostateč-
né ochraně proti znečišťování 
ovzduší a neochotě ozdravit 
močály v oblasti jezera Koronia 
poškozené zemědělskými i 
průmyslovými odpady. Tří 
žalob se dočkalo také Portugal-
sko. Británii komise naposledy 
varovala, že ji dá k soudu, protože stále ještě 
nezajistila řádné čištění odpadních vod ve  
14 obcích nad 15 tisíc obyvatel.  

Na tapetě se ocitly dokonce i severské země, 
které obvykle praktikují ještě přísnější ochranu 
životního prostředí, než vyžaduje EU. Finsko 
půjde před Evropský soudní dvůr za to, že 

dovoluje střílet chráněné vlky mimo povolené 
případy. Švédsko obdrželo poslední varování, 
protože povolilo několikrát lovit kormorány a 
některé druhy krkavců v době hnízdění. Dán-
sko porušuje předpisy o komplexní ochraně 
životního prostředí ve velikých zemědělských 
farmách. Varovné dopisy a žaloby se snesly 
také na hlavu Španělů, Nizozemců či Irů.  

Svědčí to o tom, že nejčastěji je 
v EU porušována legislativa v 
oblasti životního prostředí. 
Komise ovšem zahájila i celou 
řadu procedur kvůli nedodržo-
vání jiných předpisů, např. pro 
zadávání veřejných zakázek 
(proti Německu, Španělsku, 
Itálii, Rakousku, Portugalsku, 
Finsku a Řecku).  
V nových členských státech EK 
zatím zkoumá především míru 
sladění legislativy, její převede-
ní nejen do národního práva, 
ale i do prováděcích předpisů. 
První „salvu“ kárání na jejich 
adresu lze očekávat v březnu, 

případně až v červenci.  
EK dává nespokojenost s dodržováním unijní 

legislativy ve většině oblastí najevo čtyřikrát 
do roka. Procedura pro porušení práva má tři 
stupně – varovný dopis, poslední varování a 
žaloba k soudu. EK je také pověřena kontrolou 
výkonu soudních rozhodnutí.  

EK rozjela postihy proti většině starých členů 

Stovky vánočních stromků z Chebu, Františ-
kových Lázní a dalších měst na Chebsku letos 
neskončí na skládce, ale v kompostu. Společ-
nost Skládka Chocovice, s.r.o., u Třebeně na 
přelomu roku spustila drtící stroj na dřevo, 
který zpracovává dřeviny pro další využití, řekl 
starosta Třebeně a 
jednatel společnosti 
Skládka Chocovice 
František Hrdlička.  

Po vánočních svát-
cích míří do Choco-
vic nákladní vozy 
p l n é  s t r o m k ů . 
„Obyvatele měst 
jsme přes média 
upozornili, ať strom-
ky nechávají vedle 
kontejnerů, aby se 
snadněji sbíraly,“ řekl Hrdlička. Odhadem by 
se mohlo zpracovat asi pět tun stromků. Strom-
ky se svážejí na skládku a drtí na jemný biolo-
gický odpad.  

„Drtí se pak zahušťuje kal z vodáren, který je 
příliš řídký. Výsledná směs se pak musí nechat 
vyzrát, aby se mohla použít jako kompost,“ 
vysvětlil Hrdlička.  

Takto vytvořený kompost by se měl po vy-
zrání používat pro zahradnické účely, parkové 

úpravy a podobně. „Než budeme moci takový 
kompost prodávat, musí se ještě nechat zpraco-
vat rozbor, který vyloučí, že hmota obsahuje 
nebezpečné látky,“ doplnil Hrdlička.  

Drtící stroj skládka získala s pomocí dotace 
620 tisíc korun. „Získali jsme ji díky sdružení 

obcí Vladař, které 
sdružuje obce od Aše 
až po Křivoklát. Zby-
tek dala obec Třebeň, 
která má ve skládko-
vé společnosti 30% 
podíl. Drtič si společ-
nost od obce pronají-
má,“ řekl Hrdlička. 
Celkové náklady byly 
1,2 milionu korun.  
Drcení stromků či 
větví z prořezávání v 

parcích výrazně snižuje objem komunálního 
odpadu. V Chocovicích se kromě biologického 
odpadu recykluje i stavební odpad.  

Chocovická skládka se pro ukládání odpadu 
už nepoužívá. Nyní se bývalá skládka, kam se 
vozil odpad z Chebu a okolí, sanuje. První část 
sanace, která byla ukončena loni, přišla na  
28,5 milionu korun. Její druhá etapa by měla 
skončit v roce 2006. I na tuto stavbu obec zís-
kala dotaci 31 milionů korun.  

Vánoční stromky z Chebska skončí v kompostu  Vodárenská biologie 2005  
 

V roce 2005 proběhne již 21. ročník tradičního cyklu   
(dříve Aktuální otázky vodárenské biologie).  

Pro letošní rok jsou vyhlášeny následující bloky: 
• vodárenství, technologie 
• dezinfekce a hygiena pitné vody 
• taxonomie, nové metody indikace 
• čistírenská biologie 
• ekologie a ekotoxikologie 
• chemická stanovení ve vodárenství 
• legislativa, normy, aplikace v praxi 
• vodárenské nádrže a biocenóza 

 

První z akcí cyklu se uskuteční 2. – 3. února 2005 v Praze.  
Odborný garant:  

RNDr. Jana Ambrožová, Ph.D.  (VŠCHT Praha)  
Organizace a informace:  

Ekomonitor Chrudim, Olga Halousková,  
Mgr. Petra Tlustá,  

e-mail: halouskova@ekomonitor.cz ,  
tlusta@ekomonitor.cz 

Ekologie 

http://odpady.ihned.cz/
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Britská vláda nařídila krematoriím omezit emise  
Britská vláda vydala pokyn krematoriím, aby 

do roku 2012 snížila škodlivé emise na polovi-
nu. Týká se to zejména rtuti z plomb zesnu-
lých. Rtuť podle lékařů a dalších odborníků 
poškozuje mozek, nervový systém a má nega-
tivní vliv na lidský plod. Krematoria podle 
britské vlády odpovídají za 16 % znečištění 
ovzduší tímto kovem. Pokud by nebylo přijato 
žádné opatření, byla by do roku 2020 největším 
zdrojem těchto emisí v Británii.  

Tajemník Federace britských krematorií 
Duncan McCallum ovšem soudí, že vláda pro-
padá zbytečné panice, na kterou nakonec do-
platí pozůstalí, protože zavádění nových filtrů 
budou muset v konečných důsledcích zaplatit 
oni. Na druhé straně se odhaduje, že se zesílí 
tlak na zubaře, aby přestali používat plomby ze 
slitiny s rtutí.  

Podle profesora Jimmyho Steela z lékařské 
fakulty v Newcastlu má nynější generace čtyři-
ceti- až osmdesátiletých mnohem více plomb 
než jejich předchůdci, takže se úroveň rtuti na 
hlavu bude v krematoriích spíš zvyšovat.  

Podle federace si mnohá krematoria nebudou 
moci filtry dovolit buď kvůli financím nebo 
malému prostoru. Federace však chce zapojit 
krematoria do obchodu s emisemi.  

Snižování emisí rtuti je závazek, který přijala 
britská vláda stejně jako vlády dalších států v 
rámci Protokolu OSN o těžkých kovech. Vláda 
upozornila, že podobná opatření vůči kremato-
riím už v Evropě přijaly Německo, Rakousko, 
Belgie, Nizozemsko, Norsko, Švédsko a Švý-
carsko. Zásahy v jiných odvětvích už snížily 
britské emise rtuti z 31,6 tun v roce 1990 na 
nynějších asi osm tun ročně.  

NKÚ: Peníze na revitalizaci řek   
Nejvyšší kontrolní úřad při kontrole hospo-

daření s penězi na revitalizaci říčních systémů 
zjistil řadu nedostatků. Ministerstvo životního 
prostředí se v letech 1999 až 2003 nechovalo 
při spravování programu, na který stát vydal 
přes 1,5 miliardy korun, hospodárně a efektiv-
ně. Selhala zejména kontrola jednotlivých 
projektů, vyplývá z lednové zprávy NKÚ. 
Ministerstvo se výtkám brání a tvrdí, že k 
neoprávněnému čerpání peněz nedošlo.  

Až 1,5 mil. ročně pro obce s úložišti  
Každá obec, na jejímž území je úložiště 

radioaktivních odpadů, bude moci obdržet z 
jaderného účtu o polovinu více než dosud, až 
1,5 milionu korun ročně. Vyplývá to z novely 
nařízení, kterou schválila vláda. Obce finance 
obvykle používají na investice do infrastruktu-
ry či na ochranu životního prostředí.  

Projekt na vyčištění Berounky  
Plzeň a obce a města na řece Berounce chtě-

jí založit společné sdružení, jehož hlavním 
cílem bude snaha získat z fondů Evropské 
unie peníze na projekt odkanalizování a čiště-
ní odpadních vod a zásobování pitnou vodou. 
Projekt Čistá Berounka by měl stát asi 2 mili-
ardy korun, z toho požadavky Plzně předsta-
vují asi polovinu těchto nákladů. Radní sou-
hlasí se vstupem města do sdružení obcí.  

Podobné projekty v několika místech ČR už 
podporu EU dostaly. Například na ekologický 
projekt Čistá Radbuza získaly obce z mikrore-
gionu Radbuza z evropského Fondu soudrž-
nosti zhruba 550 milionů korun.  

Také Plzeň už z Evropské unie dostala pení-
ze na vodohospodářskou infrastrukturu. Na 
vlastní projekt zahrnující sedm ekologických 
staveb vodárenských souborů získalo město 
jednu z největších evropských dotací, přibliž-
ně 1,3 miliardy korun.  

Ministerstvo životního prostředí na svých 
internetových stránkách zveřejnilo, jak letos a 
v příštích dvou letech rozdělí 108 milionů po-
volenek na vypouštění emisí mezi jednotlivé 
podniky. Současně upozornilo, že počet obcho-
dovatelných povolenek na vypouštění sklení-
kových plynů, který znečišťovatelé dostanou, 
ještě nemusí být defi-
nitivní.  

„Provozovatelé za- 
řízení, kteří považují 
př íděl  povolenek 
oproti ostatním fir-
mám v daném odvětví 
za diskriminující, 
mohou požádat o jeho 
korekci, a to do deseti 
pracovních dnů od 
zveřejnění přídělu 
povolenek. Měli by 
průkazným způsobem doložit, že je navržené 
množství znevýhodňuje,“ informovala mluvčí 
ministerstva Karolína Šůlová. Seznam minis-
terstvo zveřejnilo, aby vyhovělo požadavkům 
Evropské komise. Je však možné, že počet 
povolenek bude nižší než současný návrh. 
„Komise zatím Česku Národní alokační plán 
neschválila. Celkové množství povolenek se 
tedy může změnit – pak by byly upraveny 
počty povolenek pro jednotlivé firmy,“ uvedla.  

Pokud Brusel schválí návrh české vlády, 
dostanou čeští znečišťovatelé 107,88 milionu 
povolenek. Přímo mezi podniky by mělo mi-
nisterstvo v první fázi rozdělit 104 553 468 
povolenek, zbytek tvoří rezerva pro nové 
účastníky a rezerva pro individuální korekce.  

Nejvíc povolenek, zhruba polovina, bude 
směřovat do veřejné 
energetiky. Druhým 
odvětvím nejvíc zne-
čišťujícím ovzduší 
jsou železárny, dosta-
nou 16,5 milionu po-
volenek.  
Žádosti o individuální 
korekce mají podniky 
zaslat na adresu Sa-
mostatného oddělení 
změny klimatu minis-
terstva životního pro-

středí. Úřad žádosti posoudí ve spolupráci s 
ministerstvem průmyslu a obchodu. Žádosti se 
přijímají do 2. února.  
Česko patří mezi poslední čtyři země EU, 

které ještě nemají národní plán rozdělení povo-
lenek schválený Bruselem. Podle ministerstva 
by to nemělo mít vliv na obchod s povolenka-
mi, protože ze zákona mají znečišťovatelé 
povolenky dostat až na konci zimy. Evropský 
trh však byl otevřen už 1. ledna.  

Podniky se dozvědí, kolik asi dostanou povolenek  

Šanci v soutěži Manažer roku 2004 mají jen ti nejlepší  
Téměř tři měsíce vyhledávali experti na management a lidské zdroje v úspěšných firmách České republiky vhod-

né kandidáty, kteří by splňovali náročné podmínky soutěže a mohli být nominováni do klání o nejlepšího manažera 
roku 2004. Nominováno bylo 133 kandidátů. Do 15. února 2005 se mohou tito kandidáti, příp. další manažerské 
osobnosti, přihlásit do soutěže MANAŽER ROKU 2004 . Soutěž je nadoborová, veřejná, nadodvětvová a oceňuje 
kandidáty v kategoriích: Manažer roku, Manažerka roku, Manažer odvětví, Vynikající manažer malé firmy (do 50 
zaměstnanců), Vynikající manažer střední firmy (do 250 zaměstnanců) a žebříček nejúspěšnějších TOP 10. Soutěž 
tradičně vyhlašuje Česká manažerská asociace, Konfederace zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR a 
Svaz průmyslu a dopravy ČR. Organizuje ji Manažerský svazový fond. Další informace na www.msf.cz.             (PR) 
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Téma: Užitkové automobily a nástavby 
• nabídka výrobců • novinky na trhu 

• bezpečnost práce při provozu   
Speciál: Energetické využívání odpadů 
• plazmový reaktor na výrobu energie z odpadů 

–  klady a zápory 
Mimořádné téma: „Elektrošrotová“ novela 

zákona o odpadech  
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